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آیا کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی در کلیت سیاست گذاری 
ی دارد یا که نه آنقدرها  و نظارت بر حوزه فرهنگ جایگاه مهم و اثرگذار
هم که فکر می کنیم، جایگاه معتبری نیســـت و توقع مان از کســـانی که 
بر کرســـی این کمیســـیون تکیه زده اند، بیش از حد اســـت؟ این سوالی 
اســـت که با هر بار بررســـی عملکرد کمیســـیون فرهنگی برایمان پیش 
می آید. به این ســـوال اضافه کنید ســـوالات دیگری همچون این که آن 
چیزی که اعضای کمیســـیون فرهنگـــی مطالبه می کنند، چقدر متصل 
به فرهنگ عمومی اســـت و آیا نســـبتی دقیق با مســـائل امروز فرهنگ و 
وزهای  هنـــر دارنـــد؟  این دوره از کمیســـیون فرهنگی مصـــادف بود با ر
پرچالشـــی که فعالان فرهنگی و هنرمندان در فاصله ســـال های 1398 
تـــا 1402 بـــا آن درگیـــر بودنـــد؛ ازجمله بحران ها و مســـائل معیشـــتی که 
در ســـال های کرونا بر ســـاختارهای هنری کشـــور تحمیل شد که حتی 
دستگاه ها و نهادهای فرهنگی را هم تحت الشعاع قرار داد تا تکانه های 
سیاسی و اجتماعی که بخش مهمی از هنرمندان و جریان های فکری 
در حـــوزه فرهنـــگ بـــا آن درگیر بودند و همچنـــان پس لرزه هایش وجود 
دارد. و ســـوال اساســـی تر از کمیســـیون فرهنگی این اســـت که اندازه و 
ی شان بر نقاط و مواضع مهم فرهنگ کشور در این چهار  قواره اثرگذار

سال چه بوده است؟

تفکری که فرصت چهارساله مجلس در فرهنگ و هنر را از بین برد

نه کمیسیون نه فرهنگ

بی اعتنایی به فرهنگ 
داستان کمیسیون فرهنگی مجلس یازدهم با به پایان رسیدن این دوره 
مجلس هم تمام نخواهد شد. کمیسیونی که سال 98 وقتی کارشان را 
شروع کردند، تصمیم گرفتیم تا علت حضورشان در این کمیسیون را 
بدانیم. از آخرین کتابی که خواندند و فیلمی که دیدند سوال کردیم. 
نتایجی که به دست آمد جالب و دیدنی بود. در همان گزارش نوشتیم 
دم   دمای انتخابات مجلس، کاندیداها در تبلیغ هایشـــان از وعده ها 
می گویند، از درست کردن وضع معیشتی تا راه انداختن کارخانه ای 
گر به این وعده ها  که سال هاست در شهرشان تعطیل شده است. اما ا
و قول ها دقت کنید، خیلی کم از دغدغه های فرهنگی می شنیدیم. 
نمایندگان مجلس برای کمک به مردم به مجلس می روند برای اینکه 
، مشکلات شـــان را  حـــال بهتـــری ایجاد کنند و در کنار این حال بهتر
بشنوند و برای حل آن چاره ای بیندیشند. اما به غیر از رفع مشکلات و 
نگاه دقیق به مسائل معیشتی مردم، نمایندگان مجلس باید به مسائل 
و ظرفیت های حوزه فرهنگ که همچون اتمسفری است که جامعه در 
گاه باشند. مخصوصا که قرار است چهار سال  آن نفس می کشد هم آ
در کمیسیون فرهنگی حضور داشته باشند و باید به همه زوایایی که 

برای فرهنگ اتفاق می افتد، تسلط داشته باشند. 
البته مهم بودن فرهنگ فقط به این وظایفی که برای این کمیســـیون 

یف شده خلاصه نمی شود، موارد مهم تری هم وجود دارد اما وقتی  تعر
به گزارش عملکرد این کمیسیون نگاه می کنیم متوجه خواهیم شد 
که در این چهار سال اتفاق خاصی در حوزه فرهنگی مجلس یازدهم 
نیفتاده است. در این چهار سال که از فعالیت کمیسیون فرهنگی 
یادی در کشـــور افتاده اســـت که بزرگ ترین آنها را  می گذرد اتفاقات ز
ی کرونا و در کنارش اتفاقات پاییز 1401 بدانیم. دو موضوع  باید بیمار
مهمـــی کـــه فرهنگ را بســـیار تحت تاثیر قرار داد و بازگشـــت دوباره 
کشـــور به شـــرایط عادی بعد از این دو اتفاق بســـیار زمانبر و طولانی 
ی را پیرامون  بود. این کمیســـیون مطمئنا می توانست نقش تاثیرگذار
این دو واقعه مهم ایفا کند و در بزنگاه هایی که اهالی هنر و فرهنگ 
ی در تعامل با هنرمندان  بـــا آن درگیـــر بودنـــد، نقش کلیدی و محـــور
ی که از جلسات کمیسیون فرهنگی  داشـــته باشـــد. اما خروجی کار
ی  ن آمده است نشان می دهد که خودشان هم به این تاثیرگذار بیرو
ی که می توانند انجام دهند، واقف نبوده و نتیجه اش، نداشتن  و کار
طـــرح اصلـــی در صحن علنی مجلس و اثبـــات مهم نبودن فرهنگ 
در مجلســـی اســـت کـــه از همان ابتـــدای فعالیت شـــان رهبر معظم 
انقـــلاب، توجـــه بـــه فرهنگ را یکـــی از مهم ترین کارهـــای این دوره از 

مجلس عنوان کردند. 

جای خالی هنر و هنرمند در کمیسیون فرهنگی
»از تعداد نمایندگانی که برای عضویت در کمیسیون فرهنگی مجلس 
ثبت نام کرده اند، به خوبی می توان فهمید که نمایندگان تا چه حد به 
مسائل فرهنگی کشور اهمیت می دهند. قاعدتا کمیسیون هایی چون 
اقتصادی، انرژی و چند کمیسیون دیگر برای نمایندگان مهم تر است و 
زمانی که صرفا سه نفر از نمایندگان در یکی از کمیسیون های مجلس 
ثبت نـــام می کنند، نشـــان می دهد که آن کمیســـیون بـــرای نمایندگان 
مهم نیست و نمایندگان برای عضویت در کمیسیون های فرهنگی و 
برخی دیگر از کمیســـیون های مجلس تمایلی ندارند. برای عضویت 
در برخی از کمیسیون ها حتی 60 نفر از نمایندگان ثبت نام کرده اند و 
بر سر عضویت در این کمیسیون ها با یکدیگر دعوا دارند. قطعا باید 
بررســـی شـــود که این نماینـــدگان با چه هدفی تا این حـــد اصرار دارند 
کـــه عضو یک کمیســـیون خاص شـــوند.« ایـــن صحبت های مرتضی 
آقا تهرانی اســـت که در ابتدای شـــکل گیری کمیسیون فرهنگی مطرح 
کـــرد. همین نشـــان دهنده انـــدازه و قواره فرهنگ در ســـاختار مجلس 
شـــورای اســـلامی است. کمیسیون فرهنگی، آخرین کمیسیونی است 
که اعضایش انتخاب می شوند، آن هم افرادی که شاید نگاه فرهنگی 
ندارند و انگار به اجبار انتخاب می شـــوند. کمیســـیون ها ابزاری برای 
نظارت در حوزه های مختلف هستند، کارکردی که باید در فرهنگ هم 
وجود داشته باشد. یعنی اگر قرار است حساب و کتابی برای حوزه های 
مختلف فرهنگ وجود داشـــته باشـــد و درد هنرمند شنیده شود، این 
یکی از کارهایی اســـت که این کمیســـیون باید انجام بدهد. شـــروع به 
کار ایـــن کمیســـیون در بحران کرونا بود و تـــا پایان 1400 همچنان وجود 

داشت. یعنی در روزها و ماه هایی که به شدت اهالی هنر گرفتار مسائل 
اقتصادی و معیشتی بودند، این کمیسیون به جز دو جلسه خاص آن 

، بقیه اهل هنر را ندید و برایش مهم نبود.  هم با اهالی سینما و تئاتر
یک مقیاســـه آماری در گزارش پیشـــین »فرهیختگان« انجام دادیم و 
طبق این گزارش، کمترین کنش کمیسیون فرهنگی در حوزه هایی مثل 
موسیقی، تئاتر و سینماست به طوری که از داده های به دست آمده از 
کنون هیچ جلسه ای  عناوین جلسات کمیسیون فرهنگی، از سال 99 تا
با فعالان موسیقی برگزار نشده و تنها دو درصد مربوط به حوزه سینما و 
تئاتر بوده. جای تعجب اســـت که همین میزان هم مربوط به بازدید از 
برنامه های جشنواره فجر یا نشست مشترک با سازمان سینمایی است. 
کمیسیون فرهنگی در طول این چهار سال تنها سه بار با اهالی سینما 
دیدار و گفت وگو کرده که یک مورد آن دیدار با فعالان سینمایی موسسه 
تصویرسازان صبح صادق بوده است. همچنین اعضای این کمیسیون 
در سال 1401 با جمعی از فعالان عرصه سینما که اسامی آنها در هیچ 
ک  خبری اعلام نشده و یک بار هم با دست اندرکاران سریال های »پلا
13« و »سنجرخان« دیدار کرده اند. تعداد جلسات اعضای کمیسیون 
در حوزه کتاب سه درصد بیشتر از حوزه سینماست اما این جلسات 
هم بیشـــتر مربوط به اســـتماع گزارش عملکرد نهادهای متولی، بازدید 
از نمایشـــگاه کتاب یا نشســـت با برخی اهالی کتاب بوده و فقط چند 
جلسه )در دو سال( به بررسی طرح نحوه تاسیس کتابخانه های عمومی 
گذشته است. حدود 65 درصد از جلسات این کمیسیون هم عمدتا 

مربوط به استماع گزارش یا مواردی دیگر بوده است. 

اولویت های کمیسیون فرهنگی 
کمیســـیون فرهنگی مجلس می تواند واجد ظرفیتی شـــود که مســـائل 
حوزه فرهنگ و هنر را حل و فصل کند، به شرط اینکه درک صحیحی 
کثـــری و مادام  از مســـائل روز فرهنـــگ داشـــته باشـــد و در تعامل حدا
یادی نیســـت که کمیســـیون فرهنگی،  با هنرمندان باشـــد. این توقع ز
جایی برای دلگرمی اهالی فرهنگ و هنر باشد. نتیجه تعامل مستقیم 
کمیسیون فرهنگی با اهالی فرهنگ و هنر این است که کار فرهنگی 
درســـت به دست مخاطب می رسد. وقتی هنرمندان دغدغه معاش 
نداشـــته باشـــند، از نبودن قانون رنج نبرند و بدانند مســـئولانی وجود 
گر این تعامل ها همیشگی و ادامه دار  دارند که به فکر آنها هستند و ا
باشد می توانند به تولید محصول فرهنگی مناسب کمک کنند. همه 
این مواردی که گفته شد زمانی می توانند نتیجه بخش باشند که این 
افـــراد بعد از اینکه در جایگاه خودشـــان قـــرار گرفتند، اولویت بندی و 
مسائل را درست بررسی کنند. در این بخش سراغ اولویت های اصلی 
این کمیســـیون رفتیم که در این چهارســـال در گفت وگو با رســـانه ها از 
اولویت هایشان گفتند و بررسی کردیم که نتیجه این اولویت بندی ها 

چه چیزی بوده است؟
در ابتدای کار این کمیسیون در تیرماه 1399، زهره سادات لاجوردی، 
ی فارس  از اعضـــای ایـــن کمیســـیون در مـــورد جلســـه ای با خبرگـــزار
صحبت می کند و می گوید: »کمیســـیون فرهنگی جلســـه ای را برگزار 
ی این کمیسیون بررسی  کرده اســـت و در این جلســـه اولویت های کار
شـــده و در نهایـــت موضوع جمعیت و خانـــواده اولویت اول و اصلی 
ی و  ی کمیســـیون فرهنگی است. همچنین موضوع فضای مجاز کار
صدا و سیما اولویت های دوم و سوم کمیسیون فرهنگی خواهند بود.«
مرتضی آقا تهرانی، رئیس کمیسیون فرهنگی هم تیرماه 1400 در حالی 
که یک ســـال از فعالیت این کمیســـیون گذشـــته بود در جلسه ای که 
در دانشگاه آزاد مشهد  برگزار شد در مورد اولویت های این کمیسیون 
گر بخواهیم به همه موارد فرهنگی رسیدگی کنیم کار سطحی  گفت: »ا
شـــده و نتیجـــه مطلوب نخواهـــد داد و اصولا بررســـی همه طرح ها به 
عمر مجلس یازدهم نخواهد رسید. بر همین اساس به اولویت بندی 
مسائل فرهنگی کشور بر اساس خواست و نیاز مردم و سبک زندگی 
ی  امروز پرداخته و در ســـال نخســـت مساله ساماندهی فضای مجاز
و موضوع جمعیت و ازدواج را در دستور کار کمیسیون قرار داده ایم.«
موضوع فضای مجازی یکی دیگر از مواردی است که به عنوان اولویت 
برای خودشان انتخاب می کنند و آقاتهرانی در سال 1400 درباره این 
ی در مجلس بالاخره  موضوع اولویت دار می گوید: »طرح فضای مجاز
پس از سال ها معطلی کارش به انتها رسیده و کمیسیون به زودی آن 

را به صحن علنی مجلس خواهد برد.« 
یاد بـــود و همه معتقد بودند که  طرحـــی کـــه بســـیار بحث در موردش ز
کمیســـیون فرهنگی به دنبال مسدود کردن اینترنت است. سید علی 
یزدی خـــواه، عضـــو کمیســـیون فرهنگـــی مجلـــس 17 مـــرداد 1400 در 
ی گفت: »در راستای این طرح  گفت وگو با خبرنگاران در شهرستان ر
به دنبال ارائه ارزان اینترنت، حمایت از فعالان داخلی، پاســـخگویی 
مدیران شـــبکه های اجتماعی و ســـاماندهی این حوزه هســـتیم. این 
طرح آذرماه سال گذشته از طرف مرکز پژوهش ها به کمیسیون ارجاع 
شد اما با توجه به بررسی بودجه سال 1400 و پس از آن مصادف شدن 
بـــا ایـــام انتخابات در دســـتور قرار ندادیم.« امـــا در نهایت این طرح با 
رای مخالفان نمایندگان مجلس در صحن علنی بررســـی نشـــد و به 
کمیسیون ویژه رفت و باز هم به خاطره ها پیوست تا طرح مورد علاقه 

کمیسیون فرهنگی در مجلس به تصویب نرسد. 
لاجـــوردی، عضـــو کمیســـیون فرهنگی در ســـال 1401 بعـــد از بازدید از 
نمایشگاه کتاب تهران وقتی درمورد اولویت های کمیسیون فرهنگی 
در ســـال ســـوم فعالیت شـــان ســـوال شـــد، حرف هـــای جدیـــدی زد و 
گفت: »یکی از بحث های مهم در مجلس شـــورای اســـلامی در دوره 
کنونی پیگیری مباحث قاچاق در بخش های مختلف اســـت. یکی 
از مـــواردی کـــه متاســـفانه در حـــوزه فرهنگ، به ویژه کتاب به شـــدت 
بـــه ناشـــران و پدید آوردنگان آثار آســـیب وارد می کنـــد، بحث قاچاق 
کتـــاب اســـت. کمیســـیون فرهنگی مجلس شـــورای اســـلامی،  برای 
احصاء خلا  هـــای قانونـــی حوزه نشـــر بـــا هدف پیشـــگیری و مبـــارزه 
با قاچاق کتاب و همچنین تصویب قانون آمادگی دارد.  اگر دولت در 
ایـــن زمینه لوایحی را به مجلس شـــورای اســـلامی بیاورد، کمیســـیون 

ی و تصویب قانون را دارد.«  فرهنگی آمادگی همکار
یکـــی دیگـــر از اولویت هایی که در کمیســـیون فرهنگی در نظر گرفته 
شد، بررسی فعالیت های صداوسیما بود، اما تنها خروجی دو جلسه 
با رئیس صداوســـیما در آبان 1400 و مردادماه 1401 می شـــود. آبان ماه 
1400 جبلی در خصوص برنامه های تحولی ای که در صداوسیما دارد، 
در ایـــن کمیســـیون صحبـــت می کند و در مردادمـــاه 1401 هم موضوع 
vodها با حضور جبلی بررسی می شود و این تنها خروجی کمیسیون 
فرهنگـــی در حـــوزه صداوســـیما اســـت. البته در تدویـــن برنامه هفتم 
توســـعه جلســـاتی برای شبکه نمایش خانگی و موضوع تصدی ساترا 
مورد بررســـی قرار گرفت اما همه حاشیه هایی که پیرامون صداوسیما 
در این ســـال ها وجود داشـــت، از نگاه کمیســـیون فرهنگی مهم نبود و 

درنهایت به همان جلسه های کوتاه بسنده کردند. 

طرح هایشان چه بود؟ 
ی کـه کاندیداهـا قبـل از انتخابـات سـر می دهنـد  انـگار ایـن شـعار
بعـد از انتخـاب شـدن هـم ادامـه پیـدا می کنـد و در مصاحبه هـا 
یـا سـخنرانی هایی کـه دارنـد شـعار دادن هـا ادامـه خواهـد داشـت. 
کردنـد طـرح  کـه خیلـی درمـوردش صحبـت  یکـی از طرح هایـی 
اقتصـاد و فرهنـگ هنرمنـدان بـود. بودجـه ایـن طـرح قـرار بـود از 
طریق فروش آثار هنری و فرهنگی کشور تامین شود و یکی دیگر از 
محورهـای ایـن طـرح، حمایـت از آثـار و تولیـدات فرهنگـی و هنـری 
اسـت. غلامرضـا منتظـری، عضـو کمیسـیون فرهنگـی مجلـس در 
اسـفندماه سـال 1401 در گفت وگـو بـا تسـنیم گفـت: »کلیـات طـرح 
یگـران،  کـه بـرای هنرمنـدان کشـور از جملـه باز اقتصـاد و فرهنـگ 
... اسـت در کمیسـیون  یسـین ها و نویسـندگان، روزنامه نگاران، موز
فرهنگـی مجلـس شـورای اسـلامی بـه تصویـب رسـیده اسـت. بعـد 
از رسـیدگی بـه بودجـه ایـن طـرح در صحـن علنـی مجلـس مطـرح 
کـه بـه نیازهـای اساسـی  خواهـد شـد، در ایـن طـرح تـلاش شـد 
هنرمنـدان پاسـخ داده شـود. یکـی از نیازهـای جـدی آنهـا مسـائل 
... حوزه اصحاب هنر و فرهنگ  رفاهی و معیشتی از جمله بیمه و
ن  کشـور اسـت.« امـا درنهایـت آخریـن خبـری کـه از ایـن طـرح بیـرو
بـوط بـه تابسـتان امسـال اسـت؛ منتظـری در تیرمـاه 1402در  آمـد مر
ی ملت درمورد این طرح گفت: »طرح اقتصاد  گفت وگو با خبرگزار
فرهنـگ و حمایـت از صنایـع خـلاق فرهنگـی از دیگـر برنامه هـای 
کمیسیون فرهنگی است که بخشی از آن به حمایت از هنرمندان 
ی از  گـر بـه قانـون تبدیـل شـود بسـیار صنایع دسـتی می پـردازد کـه ا
مسـائل و مشـکلات هنرمنـدان صنایـع فرهنگـی رفـع خواهـد شـد.« 
یـا ایـن طـرح همچنـان در حـال بررسـی اسـت و ایـن طـرح هـم بـه  گو

صحـن علنـی مجلـس نرسـید. 
یکی دیگر از کارهایی که در کمیسیون فرهنگی مجلس مخصوصا 
از ابتـدای سـال 1401 برایشـان جـدی بـود؛ طـرح اصـلاح اساسـنامه 
احمـد   ،1401 مهرمـاه  بـود؛  کشـور  عمومـی  کتابخانه هـای  نهـاد 
راسـتینه، سـخنگوی کمیسـیون فرهنگـی مجلـس در گفت وگـو بـا 
ی خانه ملت درمورد این طرح گفت: »اعضای کمیسـیون  خبرگزار
بـه کلیـات طـرح نحـوه تاسـیس و اداره کتابخانه هـای عمومی کشـور 
رأی مثبـت دادنـد؛ بـا توجـه بـه اهمیـت نهـاد کتابخانه های عمومی 
کشـور و ضـرورت ارتقـای هیات امنـا و منابـع بودجـه آن به منظـور 
کمـک در بهبـود فعالیت هـای کتابخانـه کشـور رسـیدگی شـد. پـس 
از بررسـی مـوادی از طـرح در ایـن جلسـه مقـرر شـد سـایر مـواد در 
جلسـات بعـدی کمیسـیون مـورد بررسـی قـرار گیـرد. تـا پایـان همـان 
کمیسـیون فرهنگـی  سـال چنـد جلسـه ای برگـزار شـد و درنهایـت 
ردیـن امسـال مرتضـی  کـرد و در فرو 1402 موکـول  ایـن طـرح را بـه 
کـه بـا مدیـران فرهنگـی  آقاتهرانـی، رئیـس کمیسـیون در جلسـه ای 
زنجـان داشـت، گفـت: »اصـلاح قانـون نهـاد کتابخانه هـای عمومی 

کشـور بـرای تاییـد بـه صحـن علنـی مجلـس خواهـد رفـت، بـا توجـه 
کتابخانه هـای  بـه بررسـی های انجام شـده، اشـکالات قانـون نهـاد 
عمومی کشور در کمیسیون فرهنگی مجلس رفع شده و اصلاحات 

آن بـه تصویـب رسـیده اسـت.« 
بعـد از صحبت هـای آقاتهرانـی در جلسـه یکشـنبه 27 فروردیـن  
امسـال ایـن طـرح مجـدد در کمیسـیون فرهنگـی مجلـس، بررسـی 
کـه معاونـت قوانیـن مجلـس شـورای اسـلامی بـه ایـن  تی  و اشـکالا
طـرح وارد کـرده بـود، بررسـی شـد و درنهایـت متـن نهایـی ایـن طـرح 

کمیسـیون فرهنگـی مجلـس رسـید.  یـب  بـه تصو
کـه  کمیسـیون فرهنگـی  امـا در مردادمـاه حسـین جلالـی، عضـو 
کتابخانه هـا حضـور دارد، در  خـودش هـم در هیـات امنـای نهـاد 
کمیسـیون  یـد: »ایـن طـرح را  کـه بـا ایبنـا دارد، می گو گفت وگویـی 
یـب در صحـن  یـت  بررسـی و بـرای تصو فرهنگـی مجلـس بـا اولو
علنـی آمـاده کـرد امـا به دلیـل اولویـت طرح هـای دیگـر فکـر نمی کنم 

یـب ایـن طـرح بـه مجلـس یازدهـم برسـد.«  تصو
 ، کتابـدار کتابخوانـی و  کتـاب،  ی روز  آبان مـاه همزمـان بـا برگـزار
کـه  کتابخانه هـا در سـخنرانی ای  مهـدی رمضانـی دبیـرکل نهـاد 
بـا حضـور رئیـس مجلـس انجـام شـد، از او خواسـت طـرح اصـلاح 
قانـون تاسـیس نهـاد کتابخانه هـای عمومـی کشـور را در نوبـت طـرح 
در صحـن علنـی مجلـس بگـذارد و قالیبـاف هـم در جـواب گفـت: 
»قول می دهم با همکارانم در مجلس اساسنامه را دنبال کنم. حالا 
ی دوبـاره انتخابـات مجلـس هسـتیم و درنهایـت  در آسـتانه برگـزار

ایـن طـرح بـه صحـن علنـی مجلـس نرفـت.« 
از طرح هـای اصلـی  موضـوع طـرح تعالـی جمعیـت یکـی دیگـر 
ایـن کمیسـیون بـود کـه می خواسـتند بالاخـره بعـد از چنـد سـال بـه 
نتیجـه برسـد، البتـه ایـن طـرح، فقـط دسـتاورد ایـن کمیسـیون نبـود 
و کمیسـیون اجتماعـی هـم بـرای بـه ثمـر رسـیدنش فعالیت هـای 
1399 به صـورت مشـروط در مجلـس  کـرد. طـرح در سـال  بسـیار 
یـب نهایـی آن  یـب شـد امـا نماینـدگان تصو شـورای اسـلامی تصو
را منـوط بـه رعایـت ضوابـط یـک اصـل قانـون اساسـی کردنـد؛ ایـن 
طـرح از دوره هشـتم پارلمـان در دسـتور کار مجلـس قـرار داشـت. 
کـه عملکـرد ایـن کمیسـیون را مـورد بررسـی  گزارش هـای قبلـی  در 
قـرار دادیـم، گفتیـم: »طـرح جوانـی جمعیـت و حمایـت از خانـواده« 
یرمجموعه کمیسـیون  کـه توسـط دفتـر مطالعـه و آمـوزش و فرهنـگ ز
فرهنگـی و کمیسـیون مشـترک طـرح جوانـی جمعیـت و حمایـت از 
یـن شـده بـود، تنهـا طرحـی  خانـواده مجلـس شـورای اسـلامی، تدو
اسـت که اسـمی از کمیسـیون فرهنگی دارد و به عنوان قانون ابلاغ 
 ، یاسـت کمیسـیون مشـترک بـا امیرحسـین بانکی پـور شـده اسـت. ر
عضـو کمیسـیون فرهنگـی بـوده کـه می تواننـد ایـن طـرح را در سـال 

1400 به عنـوان قانـون بـه سـرانجام برسـانند. 
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